
Politični ogled. 
KRALJEVINA SHS. 

V zakonodajnem odboru je sprejet volilni zakon. 
ki je prava zaščita večinskih strank in pravo požiranj'
manjšinskih, pa naj bodo še tako močne v posameznih 
pokrajinah. Volitev v oblastne skupščine se nikakor 

' ne morejo lotiti do določenega roka 28. julija in bodo 
razpisane najbrž šele oktobra. Vladne stranke bi sicer 
rade to izvedle v določenem roku, pa ne morejo, ker 
vladajo med njimi vedno večje razprtije in ker se še 
tudi glede razdelitve na oblasti in glede namestitve ve
likih županov prerekajo. — Radikalci so razklani na 
dva tabora, eni bi radi še naprej vladali z demokrati, 
drugi bi jih pa radi prej ko prej pognali. Podobno in 
še hujše je z demokrati: eni. in med temi tudi sedanji 
minister policije Marinkovič in prejšnji Pribičevič, bi 

• hoteli z radikalci vred ostati na vladi, če radikalci od
žagajo Protiča, drugi pa hočejo biti kot stranka popol
noma samostojni in bi šli tudi v opozicijo. Strankarske 
spore vladinovcev poostruje še nesrečno amerikansko po 
sojilo. V tej zadevi nasprotujejo eni iz razsodnosti, dru
gi pa iz zavisti, ker pri tej stvari niso prišli do mastnih 
zaslužkov. Tudi po inozemskih listih se obsojajo ter 
kritizirajo pogoji posojila in prvi in glavni v obsojanju 
je sam vodja naše gospodarske in finančne propagan
de v inozemstvu, bivši šef kabineta finančnega mini
strstva Stojadinovič. — O princu Jurju, bratu našega 
kralja Aleksandra, čitamo zelo čudne stvari po beo
grajskih listih. «Balkan« pravi, da piše princ kralju in 
vladi ostra pisma in da bo Pašič oskrbel, da se fran
cosko vlado na princa Jurja opozori, češ, da je dušev
no bolan. 

AVSTRIJA. 
V Burgenlandu, ki se je od Madžarske priklopilo 

nemškemu Štajerju, so se vršile volitve, ki so prav mir
no potekle ter dale sledeče izide za deželni zbor v Gra
zu: socijalni demokrati 13 mandatov, krščanski socijal
ci 9. kmetska stranka ali zveza 6, nemški nacijonalisti 
pa samo 2. 

BOLGARIJA. 
Bolgarska vlada je zaprosila medzavezniško komi

sijo za odlog odplačevanja vojnih odškodnin. Medza
vezniška komisija je nato odgovorila, da mora bolgar
ska vlada pred svojim parlamentom urediti in ugoto
viti promet bankovcev in pa dohodninske davke, v ko
likor se to nanaša na reparacijska izplačila. 

HAAŠKA KONFERENCA. 
Dne 16. t. m. so začele predkonference in posamez

ne strokovnjaške komisije svoje delo. Za predsednika 
konference je bil izvoljen holandski minister Karne
beck. Delegati in strokovnjaki raznih držav so priha
jali polagoma drug za drugim, francoski ministrski 
predsednik Poincare se je posvetoval v Londonu z 
Lloyd Georgom, veliko se teži za tem, da bi ostala v an 
tanti enotnost, od haaške konference se pa ne pričaku
je mnogo. Nasprotstva so že stara, gospodarske razmere 
so obupne in tako bode šel vsaki svojo pot, prave pod
lage za skupno pošteno pot vseh narodov in držav pa 
tudi Haag ne bo dal. 
N»* RUSIJA. 

Sovjetski centralni odbor v Moskvi ni hotel spre
jeti trgovske pogodbe, ki so jo ruski zastopniki po ge
novski konferenci sklenili z Italijo. Povod odklonitve 
so baje prevelike ugodnosti za Italijo, ki bi lahko trgov 
ska pota v Rusijo izrabila v politične svrhe. Centralni 
odbor zahteva, da se pogodba v nekoliko spremeni: ali 
dobi tudi Rusija enake olajšave kot Italija, ali se pa 
pogodba za obe državi postavi na strogo gospodarsko 
stališče. — O Leninu so pred haaško konferenco mnogi 
pisali in razglašali, da je že skoraj na smrtni postelji. 
Sedaj so s tem nehali, pravijo, da je samo zelo izčrpan 
od mnogega dela. To je že stara diplomatična poteza, 
nasprotniki Rusije pred vsako važno konferenco sprav
ljajo Lenina na smrt v nadi, da bodo s tem svetu po
kazali Rusijo kot državo brez pravega vodstva. — V 
Moskvi teče velika politična razprava proti socijalistom 
ki so kovali zarote proti sovjetski Rusiji, in francoski 
komunistični politik Frossard, ki je nastopil kot priča, 
je izjavil in dokazoval, da je francoska vlada že od 
konca leta 1917 v zvezi z vsemi protiruskimi zarotniki, 
da vse, kar je proti Rusiji, podpira in da je v to svrho 
izdala že nad milijardo frankov. 

Naša zborovanja. 
Shod SLS pri Sv. Lovrencu na Drav. polju. V ne

deljo, dne 18. t. m. se je vršilo pri Sv. Lovrencu na 
firuv. polju lepo uspelo zborovanje Slov. ljudske stran
ke Predsedoval je naš vrli somišljenik in predsednik 
*raj. odbora posestnik Martin Napast. Navzoč je bil 

vladni zastopnik okrajni tajnik gospod Fischer iz Ptu
ja. Gospod prof. Vesenjak iz Maribora je v svojem iz
črpnem poročilu podal pregledno sliko državnega go
spodarstva, notranje in zunanje politike, kakršno za
sledujejo sedanje vladne stranke. Njegova izvajanji, 
ki so bila, — kakor navadno! — polna ostrih, a še
gavih opazk, so bila z vidnim odobravanjem sprejeta. 
Nato je opomnil tajnik Golob na silno važnost dobrega 
časopisja. Ob koncu je bila sprejeta sledeča resolucija: 
1. Zborovalci izrekajo svoje zaupanje «Jugoslov. klubu« 
in njegovemu predsedniku dr. Korošcu. 2. Zborovalci se 
izrekajo za popolno gospodarsko in politično samo
upravo in avtonomijo nerazdeljene Slovenije. 3. Pro
testirajo proti nameravanemu zopetnemu povišanju 
direktnih davkov. 4. Zahtevamo izplačilo 20 odstot., 
odtegnjenih pri žigosanju. 5. Zahtevamo počitnice v 
jeseni. 

Zborovanje poslanca Kranjca pri Sv. Joštu na Koz 
jaku. Binkoštni pondeljek je bil s cerkvenim shodom 
združen tudi izvencerkveni shod, na katerega je prišel 
poročat naš neumorno delavni narodni poslanec gosp. 
Davorin Krajnc. V dolgem in lepem govoru je povdar
jal načela, ki so merodajna in odločilna v borbi za 
«krst častni in svobodo zlato«, podal je poročilo o de
lovanju Jugoslovanskega kluba, pokazal smernice na
daljnega delovanja v prospeh vernega slo
venskega, kmečkega ljudstva ter tudi v tem smislu se
stavil resolucije (o verskem pouku v šolah, o avtonomi
ji Slovenije, o vojaštvu itd.) ki so bile brez ugovora 
enoglasno sprejete. Okrtačil je tudi razne prahu in 
smeti polne slovenske stranke, ki se štulijo prijatelje 
ljudstva, pa so njega največji sovražniki. Ljudstva je 
bilo toliko, kakor še morda nikoli. Tudi Orli in Orlice 
iz Dobrne so nas posetili. Hvala vsem, pred vsem pa g. 
poslancu. Le pridite še večkrat. 

Sv. Rok ob Sotli je imel na Telovo zelo lepo obis
kan shod SLS. Udeležili so se ga tudi Hrvatje. Govornik 
Krajnc je podal sliko našega zunanjega in notranjega 
državnega položaja. Ko je govoril o Radičevi politiki 
za pečjo, ki je sokriva centralizma in njegovega raz
dejanja so navzoči Hrvatje pritrjevali češ: «Pa istina, 
ta vražji Radič nista ne radi!« Po zborovanju se j<> 
osnoval nov odbor Slov. 'ljudske stranke, ki je imel ta
koj prvo sejo. Zanimanje, s katerim so novi odborniki 
kazali kar pri prvi seji, nam je porok, da bo novi od
bor svojo nalogo tudi odlično vršil. 

Sv. Peter na Medvedovem selu. Zadnjo nedeljo, 18. 
junija nas je obiskal naš poslanec Krajnc. Kljub te
mu, da se je shod KZ vršil popoldan in je razen tega še 
deževalo, se je vendar udeležilo zborovanja častno šte
vilo naših pristašev. Poslanec Krajnc nam je v eno
urnem govoru prav natanko pokazal in razložil naš 
notranji položaj v državi, posebno z gospodarske strani. 
Okrožni tajnik Krajnc nam je govoril o podrobni orga
nizaciji KZ. Le če bomo po navodilih tajništva organi
zirani vsi do zadnjega, se dali vpisati v Kmetsko zve
zo, plačali članarino 4 K in tudi ob volitvah storili 
vsak svojo dolžnost: le tedaj bomo močni in tedaj bo
mo tudi prej in lažje dosegli svojo zahtevo: avtonomijo 
Slovenije. 

Iz seje Kmetijske družbe. 
Predsednik Pire je v daljšem govoru pojasnil zbra

nim odbornikom, zakaj je prav za prav hotel postati 
predsednik Kmet. družbe. Čutil se je osebno razžaljene
ga radi nekih računov in ker ga niso upoštevali tako, 
kakor si misli, da on to zasluži. Ta izjava je naredila 
mučen utis, ker je omajala zaupanje v objektivno de
lovanje predsed. Kmet. družbe za Slovenijo. Mašče
vanje ne rodi nikdar dobrega sadu. 

Pisma piše — pane Pire. Odbornik Steblovnik je 
vprašal predsednika Pirca, je li res, da je pisal pisma 
samostojnim glede volitve delegatov, kakor se je čitalo 
v listih. Pire je to priznal, rekoč: «Da ni pisal samo 
enega pisma«, ampak, da je pisal vsem, o katerih je mis 
lil, da bodo samostojno volili. Ta izjava je poparila celo 
samostojne odbornike, ker so čutili, da je padla s tem 
zadnja krinka! 

Modra galica. Da ne bodo naši kmetovalci pri ga
lici zopet nasedli, kakor letos, je odbornik Brenčič pred 
lagal, da se naroči 40 vagonov galice. Odbornik Vrečko 
zahteva posebno skrb in pazljivost pri naročitvi, da se 
dobi galica po najnižji ceni za naše vinogradnike. Na
še kmetijske podružnice se naj pozovejo, da takoj, ko 
galica pride, začnejo tudi nabirati denar za galico, da 
ne bo treba družbi najemati posojila in plačevati dragih 
obresti. Odbornik Steblovnik vpraša, če bo vlada tudi 
prihodnje leto zopet oddajala galico, kpr bi se morali po 
tem na to ozirati pri naročilu. Predsednik Pire pojasni, 
da se je vlada pri tej galici, katero je razdeljevala po
tom Ekonoma in Zadružne Zveze v Celju pošteno — 
vrezala. Neka belgrajska družba pa je vtaknila pri tej 
kupčiji v žep samo — devet milijonov! «Bila je to čud
na reč!« — O tej čudni reči še bomo govorili, kajti ti
stih devet milijonov je šlo iz naših žepov. 

72.000 kron je dobila Kmetijska družba podpore od 
fonda državne loterije za slovenske vinogradnike. Od
bornik Košar je vprašal, kako se bo ta svota razdelila. 
Reklo se je, da je določena samo za letošnje udeležnike 
velesejma v Ljubljani. S pomočjo te svote se bo zidal 
paviljon in tudi klet. Košar je povdarjal, da mora biti 
klet in paviljon dostopen vsem slovenskim vinograd
nikom, ki bodo letos ali v prihodnje hoteli razstaviti 
svoja vina v Ljubljani. Pravično pa bi bilo, ako bi se 
podprl tudi vinarski in sadjarski odsek v Mariboru, ki 
hoče slovenska vina razstaviti letos tudi v Zagrebu, 
Beogradu in ob priliki obrtne razstave v Mariboru. 

Viničarsko vprašanje. Kakor znano, so se pod 
vodstvom okr. glavarjev vršili sestanki viničarjev, za

stopnikov viničarskih organizacij in političnih strank, 
ter vinogradnikov, v dosego sporazuma. Skupno se je 
tudi izdelal načrt, ki se je predložil vladi v odobrenje, 
in v katerem so bile odstranjene najhujše osti starega, 
nesoci jalnega viničarskega reda. Vlada pa tega na
črta ni odobrila, ker je bil samostojni Pire — proti. 
Čudno je to, da je g. Pire vedno in vedno izjavljal, da 
Kmet. družba ni dobila nobenega tozadevnega dopisa 
in da tudi ni ničesar poročala vladi o viničarskem 
vprašanju. Odb. Košar pa je dokazal neresničnost teli 
besed ter je odboru predložil spis, katerega je predsed
nik Pire poslal ministrstvu v Beograd. Ob enem je pred 
lagal, da. naj vlada izdelani načrt s svojimi pomisleki 
in izpreminjevalnimi predlogi vrni istemu odboru, ki 
se je že prvotno sporazumel in sklepal o teh načrtih. 
Viničarsko vprašanje zahteva nujne rešitve. 

Šolske počitnice. Odbornik Vrečko je predlagal, da 
stori Kmet. družba potrebne korake, da ostanejo šolske 
počitnice tako, kakor so bile dosedaj. Posestniki in vi 
ničarji rabijo otroke bolj v jeseni nego po leti. Ko pa se 
mu je reklo, da je Višji šolski svet že odločil, da se po
čitnice spremene, je izjavil, da to ne more biti de
finitivno, kajti celo sam kralj je že. podpisal žensko vo
lilno pravico, ki pa je nazadnje vendarle romala v —i 
koš. Splošno odobravanje! 

Osebna dohodnina. Ker se zopet dogaja, da terjajo 
davčni uradi osebno dohodnino za leto 1922 na podla
gi davčnih predpisov za leto 1921, je predlagal odbornik 
Košar, da protestira Kmetijska družba kot zastopnica 
kmet. interesov pri delegaciji financ v Ljubljani proti 
tem nezakonitim terjatvam. Izvoljene cenilne komisije 
še niso odločevale o višini predpisanega davka za leto 
1922 in za to je to izterjevanje nezakonito in se mora 
ustaviti. 

Vlada je odklonila prošnjo za podporo pri nakupu 
močnih krmil. Prosili smo za vladno podporo, da bi 
našim kmetovalcem lahko nudili cenejša močna kr
mila vsled pomanjkanja krme. Toda vlada je našo o
pravičeno prošnjo zavrnila. Za tisto belgrajsko družbo 
pa je pri galici imela devet milijonov? 

Seno. Ker se kaže, da bo letos spet zavladalo v mno
gih krajih občutno pomanjkanje krme, je kmet. družba 
sklenila, da nakupi že sedaj večje množine sena za svo
je ude. 

Poljedelskemu ministrstvu se je znižal proračun 
od 200 milijonov skoraj na polovico. Za kmetske potre
be ni denarja. 

Železniško ministrstvo ni ugodilo prošnji po zni
žanju prevoznih tarifov za kmetijske potrebščine. Kmet 
naj samo plati i plati! 


